
Tafelmanieren 
 

 
Biedkaarten laten liggen 

Na het uitkomen van de nieuwe spelregels afgelopen september hoor je 

regelmatig spelers zeggen dat de biedkaarten moeten blijven liggen tot na 

het openleggen van de gedekte uitkomst, maar daarna wordt het even snel 

weer vergeten. We hebben er allemaal moeite mee, want het zit in ons 

automatisme om na de laatste pas alle biedkaartjes vliegensvlug terug te 

stoppen in de biddingboxes. Toch zullen we er aan moeten wennen om de 

biedkaarten te laten liggen tot na het invoeren van het geboden contract in 

de bridgemate, vervolgens op de speler links van de leider te wachten tot 

hij zijn uitkomst eerst blind en na toestemming van zijn partner open op 

tafel legt. Dat laatste gegeven weten de meesten niet. 

Eén van de redenen is dat iedere speler een herhaling van het biedverloop 

kan krijgen door de biedkaartjes te bekijken en Noord op deze manier ook 

zowel het juiste contract als de leider kan intoetsen in het computerkastje, 

terwijl hij visueel het contract ziet liggen. 

Een andere reden is dat de partner van de uitkomer niets mag vragen over 

de bieding totdat zijn partner gedekt is uitgekomen, want dan zou het 

ongeoorloofde informatie kunnen geven voor de keuze van de 

uitkomstkaart. Als alle biedkaarten al teruggegaan zijn in de biddingboxes, 

kan hij eigenlijk niet meer gericht vragen stellen. Kortom, de partner van 

de degene die uit moet komen, mag wel vragen stellen over het 

biedverloop als de uitkomst open op tafel ligt en de biedkaartjes nog niet in 

de biedbox teruggezet zijn. Visueel de bieding zien, is altijd duidelijker dan 

dat een bieding nog even snel mondeling herhaald wordt. 

Het uitkomen wordt veel beter en bewuster gedaan als de biedkaarten nog 

op tafel liggen. Als de biedkaarten weg zijn, is dat een groot nadeel. 

Natuurlijk zal bij biedingen van 'grote halen, snel thuis' (bijvoorbeeld 1SA-

3SA) het allemaal niet zo’n vaart lopen, maar het is beter onszelf aan te 

leren om de biedkaarten consequent te laten liggen tot na de open uitkomst 

om in het goede ritme te komen en volgens de huidige normen te bieden en 

te spelen. 

Het advies is dus om er een gewoonte van te maken altijd de biedkaarten te 

laten liggen en dus ook de stapel paskaartjes totdat de uitkomst opengaat 

en het duidelijk is dat er geen vragen meer zijn. 

Gerty van den Nouland 
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Redactioneel  

De redactie wenst jullie een gezond en mooi nieuw (bridge-)jaar toe. De 

Kerst-, Oud en Nieuwperiode is ook een tijd van terugkijken. Helaas 

moesten we dit ook doen vanwege het overlijden van ons gewaardeerd 

clublid Ine Cancrinus. Zie elders in deze Breinland. 

Uitslag 3e parencompetitie  
A-lijn 
Rang Paar Gem.  

1 Irene van den Broeke & Maja Versluijs 59,40    
2 Teun Boer & Theo van der Maat 57,36    
3 Ton Remmerswaal & Theo de Winter 55,94    
4 Gé Bousie & Cees de Koning 52,54    
5 Han Aardse & Joop Wisse 50,08    
6 Ger den Hollander & Kees den Hollander 48,78    
7 Idzerd van Eysinga & Heleen van Eysinga 48,62    
8 Frans Remmerswaal & Maria Remmerswaal  47,64    
9 Willy Bouwmeester & Marcel Petri 47,11    
10 Meta Drewes & Miek van Diggelen 46,82    
11 Hetty Vonk & Annelies van Roijen 45,67   
12 Theo van Rossenberg & Fransje Pelle 44,52   
13 Mary-Liz Vogel & Miep Wassenaar  43,51    
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Uitslag 3e parencompetitie (vervolg) 
 
B-lijn 
Rang Paar Gem.  
  1 Rita Edelaar & Pim Edelaar 56,90   
  2 Jos Faassen & Christel Hagemans 55,95   
  3 Marja Parfitt & Mike Parfitt *) 55,16    
  4 Nelly Mieremet & Aat van Gorkom 54,27   
  5 Ali Logtenberg & Gerty van den Nouland 52,75   
  6 Gradda Hofstede & Mieke Fonk *) 52,38    
  7 Lies Bentveld & Nico Bentveld 51,97    
  8 Hanneke Rodenburg & Thijs Hoogervorst 51,75    
  9 Dorine de Vilder & Erna van Wermeskerken 50,99    
 10 Judith Dickhoff & Kees Dickhoff 50,41    
 11 John Macfarlane & Stuart Oakley 50,12    
 12 Cor Hoefsloot & Bouwina de Lange 50,10    
 13 Jaap Huls & Ilse van Stralen 49,79    
 14 Alie de Kluijver & Joke van Strien 48,42    
 15 Trudy Zuidgeest & Leo Zuidgeest 48,20    
 16 Lenie Remmerswaal & Piet den Hollander 48,15    
 17 Colleen Hartley & Mies Driessen 47,04    
 18 Koos Driessen & Theo Bogers 46,96    
 19 Ton van der Ark & Theo den Hollander 44,65    
 20 Gerard Abrahams & Eugenie Abrahams 40,75    
 
C-lijn 
Rang Paar Gem.  
  1 Ineke Dullaert & Annelies Goudsmit 56,92 
  2 Tineke Mulder & Jeanne Taal 56,34 
  3 Reiny Hanekamp & Simon Kloos 52,53 
  4 Mini van Ulden & Frans van Ulden 52,23 
  5 Jan van Kesteren & Arie Dol 51,10 
  6 Ria Hoogervorst & Jan Rusch 49,03 
  7 Anna Willebrands & Jos Leenheer 48,52 
  8 Corrie de Winter & Loes de Groot 47,75 
  9 Patricia Breddels & Cas Görris 46,17 
 10 Cees Heemskerk & Cris Meijer 44,63 
 11 Nell van Brouwershaven & Nicole Monas 41,33 
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Masterclasses 15 en 29 november 2017 
 

Voor de zesde keer in het tijdsbestek van tien jaar (de eerste keer was in 

2007) zijn Jet Pasman en Chris Niemeijer naar onze club gekomen om 

voor een groot aantal enthousiaste en leergierige leden een workshop te 

geven over controlebiedingen en een bod in de kleur van de tegenstander. 

Jet Pasman weet op haar ongeëvenaarde wijze moeilijke vraagstukken op 

een eenvoudige en vaak humoristische manier uit te leggen en te 

verduidelijken. Daarna werd iedereen via een aantal oefenhanden aan het 

werk gezet om de behandelde stof in de praktijk te brengen. De twee 

woensdagavonden waren evenals voorgaande keren op voortreffelijke 

wijze door Willem van Schie en Ferry van Huut georganiseerd en 

voorbereid. Na afloop bedankte onze voorzitter Mary-Liz Vogels Jet 

Pasman en Chris Niemeijer en sprak de hoop uit dat deze traditie nog 

meerdere malen een vervolg zou krijgen. 

Gerty van den Nouland 
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Boekbespreking     
 
The Cardturner door Louis Sachar 

 

Een tijdje geleden maakte een clubgenoot van de donderdagavond mij 

opmerkzaam op dit boek en nam zelfs de moeite om het voor mij opnieuw 

aan te schaffen omdat het eerste exemplaar in het uitleenproces verdwenen 

was. Het was geen vergeefse moeite omdat het boek 

mij vanaf de eerste bladzijde boeide.  

Het verhaal gaat over de middelbare scholier Alton 

Richards die in de zomervakantie door zijn ouders 

min of meer gedwongen wordt zijn blinde oudoom 

vier keer per week naar de bridgeclub te rijden. Alton 

sputtert eerst enorm tegen, kent het bridgespel niet en 

verzet zich tegen zijn ouders die hopen op deze 

manier een graantje mee te pikken in de erfenis van 

dit rijke familielid, die niet alleen blind, maar ook 

heel erg ziek is en in een rolstoel zit.  

Op de club tijdens het bridgen zonderen Alton en oom 

Lester zich elke keer bij ieder nieuw spel even af zodat Alton de gedeelde 

kaarten vlot kan oplezen en waarna zijn oom Lester de genoemde kaarten 

in zijn geheugen prent. Terug aan de bridgetafel biedt en speelt zijn oom, 

met Alton als kaartaangever, het spel feilloos af.  
Spoedig raakt Alton geïntrigeerd door het bridgespel en wat niet geheel 

onbelangrijk is, hij raakt ook geïnteresseerd in Toni Castaneda, de vriendin 

van Alton’s beste vriend en voormalig 'cardturner' van zijn oom. Alton mag 

absoluut niet laten blijken aan zijn oom dat hij ondertussen het spel is gaan 

begrijpen en meedenkt, want zijn oom wil geen betweter aan zijn zijde. 

Ongemerkt worden bridgespelsituaties en afspeelmogelijkheden verweven 

in het vlot verlopende verhaal. Alton en Toni stimuleren oom Lester om 

nog één keer mee te doen aan een groot nationaal toernooi en juist op dat 

moment tijdens een belangrijk spel bezwijkt Oom Lester. Toni en Alton 

lossen dit probleem op een prachtige manier op. 

De schrijver en bridger Louis Sachar schreef het boek in 2010 om kinderen 

te interesseren in bridge en volgens zijn zeggen heeft hij met zijn boek 

inderdaad jong volwassenen kunnen inspireren om het bridgespel te leren.  

Het is een vlot te lezen Engels boek van 352 pagina’s.  

Gerty van den Nouland 
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In memoriam Ine Cancrinus 

13 December is ons Lid van Verdienste Ine Cancrinus op 88-jarige leeftijd 

overleden. Ine heeft decennia lang een belangrijke rol gespeeld op onze 

vereniging. Als wedstrijdsecretaresse heeft ze jarenlang de indelingen 

gemaakt, invallers geregeld, als vraagbaak gefungeerd en bijgedragen aan 

de goede sfeer op de vereniging. Samen met Eise heeft ze ervoor gezorgd 

dat we een gezellige en grote vereniging zijn geworden. Tot zeer recent en 

dus op hoge leeftijd heeft ze van het bridgespel kunnen genieten. Ze was 

daarbij altijd nadrukkelijk aanwezig aan tafel. We zullen haar missen. 

 

Agenda 
 
Intern datum  

Parenklim competitie do 4 jan t/m do 1 feb   

   

District datum  

Zondagen Afgelast wegens te 

weinig belangstelling 

Open Paren 

 

NBB Club Battle 
 

Afgelopen jaar is ook op onze 

club de Club Battle gespeeld. 

Jaap Huls & Ilse van Stralen 

werden eerste met 647 punten. 

Tijdens de Kerstdrive kregen zij 

een fles wijn uitgereikt. In het 

totaal deden dertien paren mee. 

Voor de nieuwe serie die reeds in 

december gestart is, hebben zich 

drie nieuwe paren aangemeld 

zodat het totaal tot nu toe op 

zestien paren komt.  

Het is echter nog steeds mogelijk om je aan te melden in januari, maar dan 

krijg je wel een 50% score over de gemiste rondes. 

Het winnende paar van Rijnlands interne NBB Battle van 2018 wordt 

afgevaardigd naar de NBB Battle van het bridgeblad (ergens in 2019). 
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Wist U dit? Bridge is geen sport 
 
In 1998 was iedereen blij. In het hoofdkantoor van de International 

Olympic Committee te Lausanne hield de voorzitter van de Wereld Bridge 

Federatie een warm pleidooi voor de introductie van bridge als een 

Olympische sport. Het had resultaat. In 2002, de week voorafgaand aan de 

Olympische Spelen in Salt Lake City, werd een groot Olympisch 

landentoernooi georganiseerd. Negen landen deden mee, waaronder  

Nederland. Dat was de eerste keer en tot nu toe de laatste keer, maar de 

Bridge Federatie blijft hopen en probeert nog steeds een lans te breken bij 

het IOC om de bridgesport een echte Olympische status te geven. 

Bridge is dan wel niet zozeer een fysieke sport (de soms duidelijk heftige 

lichaamstaal buiten beschouwing gelaten) maar wel een mentale sport 

zoals schaken en dammen. Er is een enorme inzet, logica, geheugen en 

strategie voor nodig om tot goede resultaten te komen. Bij grote toernooien 

is het ook een teamsport. Het is buiten kijf dat de bridgesport dat in meer 

dan honderd landen gespeeld wordt, een belangrijke plaats inneemt in de 

samenleving en ook een grote impact heeft op de lichamelijke en 

geestelijke gezondheid.  

In het kader van bovenstaand gegeven 'Is bridge nu wel of geen sport?' ligt 

de EBU (English Bridge Union) al sinds 2014 in de clinch met de 

belastingdienst en de Britse Rekenkamer. 

Volgens de Europese BTW-richtlijnen worden sportactiviteiten vrijgesteld 

van BTW geheven over het organiseren van toernooien. De Engelse 

rechter kon of wilde geen uitspraak doen en verwees de Engelse 

Bridgebond door naar het Europese Hof van Justitie.  

In oktober 2017 kwam de zaak voor het Europese Hof. De Advocaat 

Generaal Maciej Szpunar deed in de aanloop van het proces in eerste 

instantie de uitspraak dat bridge wel degelijk een activiteit is die 

inspanning vraagt op zowel het mentale als fysieke vlak. Dat gaf hoop. Het 

Hof concludeerde uiteindelijk anders: "Bridge is geen sport en 

dientengevolge komt er dus geen vrijstelling van BTW".  

Het Europese Hof legt vervolgens uit dat de richtlijnen voor 'sport' zeer 

strikt uitgelegd moeten worden. Het beoefenen van een sport wordt 

gekenmerkt door grote lichamelijke inspanning. Bij bridge echter is het 

fysieke deel niet het doel van het spel en zijn fysieke vaardigheden niet 

essentieel.  

John Petrie van de EBU vindt deze beslissing onterecht en het laatste 

woord hierover in de Engelse Bridge Federatie is hierover nog niet gezegd. 
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In Nederland speelt deze kwestie niet zo zeer. 

De directeur van de Nederlandse Bridgebond Gijs van der Scheer 

beklemtoont dat de uitspraak van het Europese Hof slechts een 

belastingtechnische zaak is en dat de bridgesport in Nederland financiële 

steun krijgt van het Nederlands Olympisch Comité (NOC) en de 

Nederlandse Sport Federatie (NSF). Het is geen vetpot, maar het geeft wel 

aan dat de bridgesport in Nederland serieus genomen wordt.  

Als de denksporten internationaal erkend worden als een indoorsport dan 

heeft dat natuurlijk ook consequenties. 

In 1995 heeft de Nederlandse overheid de Anti-Dopingconventie van de 

Raad van Europa bekrachtigd om een actief beleid te voeren ten aanzien 

van de bestrijding van doping tijdens sportevenementen. De NOC/NSF 

verplichtte per 1 januari 1999 alle sportbonden om zich te houden aan dit 

dopingreglement. Het reglement zou dus ook kunnen gelden voor de 

denksporten zoals schaken, dammen, bridge en Go.  

Bij denksporten kunnen namelijk in principe diverse stoffen zoals 

amfetamine, nicotine, efedrine, cocaïne, bètablokkers en stoffen die de 

zuurstofbeschikbaarheid in de hersenen vergroten, de prestaties 

bevorderen. De internationale schaak- en bridgebonden willen erkend 

worden als olympische sport, hetgeen betekent dat ze aan de (strenge) 

IOC-reglementen moeten voldoen. Dit betekent dat ook bij grote 

denksporttoernooien een urine/bloed controle moeten plaatsvinden en 

verzetten heeft geen zin. Toch gaf onze schaakgrootmeester Jan Timman 

tijdens een interview in 2000 in TROUW aan dat hij het als enorm 

vernederend zou ervaren om tijdens kampioenschappen zijn plasje te 

moeten inleveren en verkondigde dan ook dat hij dat nooit zou doen. 

Echter tijdens de Olympische spelen in Salt Lake City werden inderdaad 

twee Nederlandse bridgedames gecontroleerd op doping als echte 

Olympia-gangers. Dat gaf geen problemen. 

We zijn nu zeventien jaar verder en blijkbaar speelt nog steeds de vraag of 

bridge en schaken internationaal als een indoorsport erkend wordt. Het  

Europese Hof zet met haar uitspraak alles weer op losse schroeven. 

Gerty van den Nouland 

 

Opzeggen Lidmaatschap 
 

Dit kan uitsluitend schriftelijk bij de ledenadministrateur (dus bij 

niemand anders!), uiterlijk vóór 1 augustus van het verenigingsjaar dat 

start op 1 september. 
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